



TUN DR. ISMAIL

Kejora Timur yang Mengerdip

THAJUNNISA MOHAMED IBRAHIM

Kandungan

Dedikasi	v
Dalam Ingatan	vii
Kata Pengantar	xi
Pengenalan	xv
Penghargaan	xix
Kandungan	xxi
BAB 1: PENDAHULUAN	1
BAB 2: LATAR BELAKANG DAN PERIBADI TUN DR. ISMAIL	4
Kelahiran dan Latar Belakang Keluarga	4
Pendidikan	5
Perkhidmatan Awal	8
Alam Rumah Tangga	9
Sikap dan Perwatakan	11
BAB 3: PENGLIBATAN DAN PERANAN DALAM POLITIK	16
Penglibatan Awal Dalam Politik UMNO 1951	16
Sistem Ahli 1951	20

Rundingan Membentuk Perikatan UMNO-MCA	22
Pilihan Raya Persekutuan 1955	23
Rundingan-rundingan Kemerdekaan	26
BAB 4: PERANAN SELEPAS KEMERDEKAAN TANAH MELAYU	30
Tun Dr. Ismail sebagai Menteri Kerajaan	30
Perletakan Jawatan Tun Dr. Ismail	36
Berkhidmat Semula Hingga Akhir Hayat	38
BAB 5: SIKAP DAN PANDANGAN TUN DR. ISMAIL: SATU ANALISIS	46
Pemimpin Tegas dan Optimis	46
Konsep Berbilang Kaum	51
Pandangan Terhadap Belia dan Golongan Pelajar	52
Keselamatan dan Ekonomi Negara	54
Hubungan Antarabangsa dan Dasar Luar Negeri	57
BAB 6: PENUTUP	62
Tun Dr. Ismail Tinggalkan Jasa	62
Kesimpulan	66
<i>Lampiran I</i>	70
<i>Lampiran II</i>	81
<i>Lampiran III</i>	89
<i>Bibliografi</i>	96
<i>Biodata</i>	99

1

Pendahuluan

Sehingga waktu ini masih tidak terdapat suatu bentuk penulisan yang khusus tentang riwayat hidup Allahyarham Tun Dr. Ismail bin Dato' Abdul Rahman yang merupakan bekas Timbalan Perdana Menteri yang kedua bagi Malaysia.

Allahyarham Tun Dr. Ismail dikenali di kalangan pemimpin serta tokoh-tokoh politik tanah air sebagai seorang pemimpin yang tegas dan mempunyai pendirian yang kukuh. Beliau kaya dengan fikiran yang bernas berkaitan bidang politik, bidang ekonomi dan juga sosial.

Jasa-jasa yang beliau telah curahkan semasa hayatnya amatlah bernilai untuk dikenang oleh generasi hari ini dan akan datang. Sifat dan pendirian yang tegas dalam menjalankan tugas merupakan keistimewaan yang terdapat pada diri beliau yang ditonjolkan melalui ucapan-ucapan dan tindakan-tindakannya sebagai seorang pemimpin.

Ketokohan Tun Dr. Ismail sebagai ahli politik bermula sejak zaman sebelum kemerdekaan. Beliau telah memainkan peranan yang tidak kurang pentingnya dalam proses mencapai kemerdekaan bagi Tanah Melayu. Walaupun beliau mungkin tidak disenangi kerana sikapnya yang tegas dan berterus terang di kalangan rakyat, Tun Dr. Ismail tetap dihormati sebagai seorang negarawan yang berjasa. Mungkin ramai yang tidak menyedari bahawa Tun Dr.

Ismail turut terlibat dalam rundingan bagi menuntut kemerdekaan bersama-sama Tunku Abdul Rahman. Seterusnya apabila Tun Abdul Razak menjadi Perdana Menteri Malaysia, Tun Dr. Ismail turut berganding bahu dalam usaha membentuk dan membina sebuah negara yang aman dan makmur.

Justeru huraian tentang riwayat hidup Tun Dr. Ismail yang ditulis secara kronologis akan dapat menjelaskan tentang ketokohan dan sumbangan Allahyarham dalam sejarah tanah air.

Tulisan ini bertujuan mendedahkan kepada umum tentang peranan dan penglibatan Allahyarham Tun Dr. Ismail dalam sejarah politik Malaysia. Dengan adanya tulisan tentang riwayat hidup beliau, adalah diharapkan nama Tun Dr. Ismail tidak tenggelam dalam lipatan sejarah. Selain itu, keperibadian, pendirian serta idea-idea politik beliau dapat dijadikan sebagai teladan dan panduan dalam membina ciri-ciri kepimpinan, dan dalam menghadapi masalah-masalah negara.

Skop kajian ini tidak begitu luas. Penulis tidak mengkhususkan aspek-aspek tertentu berkaitan penglibatan beliau dalam bidang politik.

Kajian ini meliputi kelahiran beliau dalam tahun 1915 sehinggalah beliau meninggal dunia pada tahun 1973. Turut diteliti ialah latar belakang Tun Dr. Ismail, termasuk keluarganya bagi memperlihatkan bagaimana pengaruh mereka membantu beliau dalam kegiatannya.

Tahap awal penglibatan Tun Dr. Ismail dalam politik, iaitu pada tahun 1948 merupakan permulaan kajian mengenai riwayat hidup beliau sebagai ahli politik. Penglibatan Tun Dr. Ismail dalam arena tersebut merangkumi zaman sebelum kemerdekaan sehinggalah zaman selepas kemerdekaan.

Peringkat-peringkat politik yang beliau ceburi dikaji secara kronologis. Walau bagaimanapun, perlu disebutkan dalam tiap-tiap peringkat ini mungkin terdapat sedikit sebanyak kekurangan mengenai kegiatan beliau. Ini berlaku kerana kurangnya bahan dan

kajian berkaitan peranan Tun Dr. Ismail dalam sejarah politik Malaysia.

Kaedah kajian ini adalah dengan menggunakan kedua-dua bahan, primer dan sekunder, di samping temu bual.

Walau bagaimanapun, mungkin terdapat bahan-bahan atau sumber-sumber yang tidak digunakan oleh penulis dalam menghasilkan penulisan ini. Penulis mengakui ini terjadi kerana kelemahan dan kesilapan yang tidak disengajakan.

Penulis telah cuba mendapatkan bahan-bahan sekunder dan primer seberapa banyak yang boleh. Bahan-bahan itu didapati daripada akhbar, majalah, buku, dan catatan-catatan yang diperolehi dari Arkib Negara, Perpustakaan Negara Malaysia, Perpustakaan Universiti Malaya, dan Radio Televisyen Malaysia.

Di samping itu, temu bual telah diadakan dengan Yang Berhormat Taufik bin Ismail, anak sulung Allahyarham Tun Dr. Ismail. Beliau kini menjadi wakil rakyat kawasan Benut, Johor Bahru. Temu bual tersebut dijalankan di pejabatnya di Bangunan PEREMBA, Jalan Tun Razak, Kuala Lumpur.

Masalah utama yang dihadapi dalam melaksanakan kajian ini ialah kekurangan bahan. Dalam pemerhatian penulis tidak ada sebarang tulisan yang lengkap tentang tokoh ini. Kalau ada pun hanyalah berupa catatan-catatan ringkas tentang riwayat hidup beliau yang diterbitkan oleh Arkib Negara. Selain itu, maklumat "terselit" dalam buku-buku yang dihasilkan oleh beberapa penulis.

Data-data yang dikemukakan dalam majalah dan buku kebanyakannya hanya memberi pandangan tentang pemikiran-pemikiran beliau. Tidak ada penerangan lengkap tentang peranan beliau dalam sejarah negara.

Walaupun Tun Dr. Ismail pernah menulis sebuah autobiografi, karya itu tidak dapat dijadikan rujukan. Karya tersebut masih merupakan bahan sulit dan tidak dapat diterbitkan sehingga ke tempoh tertentu kerana boleh menyinggung individu yang masih hidup atau organisasi. Masalah lain ialah kesukaran menghubungi mereka yang rapat dengan beliau.